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INFORMATIONS SIDEN 
 
Bestyrelse 1. september 2021 
 
Formand 
Henrik Villumsen 
4180 Sorø 
Tlf.: 40 99 47 71 
webmaster@karmannghia.dk 
 
Næstformand 
Michael Kuehn 
5792 Årslev 
Tlf.: 40 25 14 15 
michaelkuehn@outlook.dk  
 
Bestyrelsesmedlem 
Orla Lammert 
Billund 
 
Bestyrelsesmedlem 
Flemming Mengers 
5000 Odense C 
 
Kasserer 
Lars Bølle 
2765 Smørum 
Tlf.: 23 44 44 43 
lars@boelle.dk 
                                                                                                                          
Suppleant 
Bjarne Gregersen 
5700 Svendborg 

Klubbladet udkommer næste gang i 
efteråret 2022. Sidste frist for 
indlevering af materiale er den 1. 
september 2022. 
 
Tilkendegivende meninger, holdninger 
og lignende er ikke nødvendigvis i 
overensstemmelse med bestyrelsens 
/redaktionens. 
Artikler, fotos, annoncer, tegninger og 
gode ideer indsendes til de blad-
ansvarlige, som forbeholder sig retten 
til at redigere, hvis nødvendigt, i det 
indsendte materiale.  
Ansvarlig for klubblad: Michael Kuehn 
og Henrik Villumsen. 
 
Dansk Karmann Ghia Klub på 
Internettet: 
www.karmannghia.dk  
Ansvarlig: Henrik Villumsen 
 
Kontingent for 2022: 
300,00 kr. pr. år. 
 
Bankforbindelse:  
Nordea 
Reg. nr. 2252 konto nr. 0726 206 074 
SWIFT/BIC: NDEADKKK 
IBAN: DK7820000726206074 
 
Adresseændringer: 
Adresseændringer bedes meddelt til 
Kasserer Lars Bølle på adresse 
lars@boelle.dk 
. 
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NETOP NU                                                 
– en hilsen fra formanden 
 
Velkommen til en ny sæson hvor vi forhåbentligt kan blive fri for at tale om 
Corona og i stedet mødes til hygge og samvær omkring vores fælles hobby.  
 
Forårsudgaven af klubbladet varsler jo at en ny sæson står for døren og jeg 
glæder mig til at komme i gang. Vi efterlyste indlæg til bladet via vores 
facebook gruppe og jeg skal love for at der er kommet artikler. Derfor sidder 
du nu med det største klubblad i flere år. Jeg håber at nogle af indlæggene 
vil inspirere dig, gerne så meget at du selv skriver en kort artikel til en af de 
kommende udgaver. 
 
Jeg glæder mig til gensynet med Bornholm som jeg senest besøgt i 2011 i min 
første Karmann Ghia. Denne gang er det i cabriolet så jeg satser på nogle 
gode dage med kalechen slået ned. Vi bliver i hvert fald 12 biler som tager 
derover hvilket er over alt forventning. Der er lidt flere detaljer om turen inde 
i bladet og du kan stadig nå at deltage selv om hotellet er udsolgt 
 
Sæsonen byder ellers på nogle af vores klassiske aktiviteter startende med 
værkstedstræf d. 3. april på Sjælland, Fyn og i Jylland. Dette plejer at være et 
tilløbsstykke hvor biler kommer ud af vinterhi og bliver støvet af til en ny 
sæson. Generalforsamling, Gavnø, Jesperhus Blomsterpark med mere følger 
efter og der kommer sikker flere køreture over sommeren. 
 
De bedste hilsner 
Henrik 
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Til medlemmer af Dansk Karmann Ghia Klub 

Indkaldelse til ordinær generalforsamling 
Generalforsamling afholdes hos Volkswagen i Fredericia  

lørdag den 23. april, med start kl. 11.00 
 

Dagsorden ifølge vedtægterne som følger: 
 
1.  åbning af mødet 

2.  valg af dirigent 

3.  formandens beretning 

4.  fremlægning af revideret årsregnskab til godkendelse 

5.  indkomne forslag 

6.  fastsættelse af kontingent 

7.  valg af bestyrelse 

8.  kommende aktiviteter 

9.  nye medlemmer 

10. eventuelt 

 
Ad 5.: Indkomne forslag skal være bestyrelsen i hænde senest 14 dage før 
generalforsamlingen. 
Ad 7.:  På valg er Henrik Villumsen, Flemming Mengers og Bjarne Gregersen. 
Alle har meddelt at de modtager genvalg.  
 
Vi har fået lov til at afholde generalforsamlingen hos Volkswagen i 
Fredericia, Egeskovvej 104, 7007 Fredericia 
 
Der vil før afholdelse af generalforsamling være lidt frokost til deltagerne. 
Når vi er færdige med det officielle, kører vi en tur. 
Af hensyn til frokosten - tilmelding til Flemming Mengers på 
harleyman@mail.dk senest ugen før. 
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Til minde om Søren Nielsen 
 
Dyrlæge og havnefoged Søren 
Nielsen fra Troense er ikke 
længere iblandt os. Søren gik 
bort d. 2. marts. Han var 
medlem af Dansk Karmann Ghia 
Klub fra 2010 og frem til forrige 
år, hvor sygdom tvang ham til at 
opgive at køre bil og derfor også 
måtte sælge sin Karmann Ghia. 
 
Livstykke, verdensmand, charmør, ordekvilibrist, historiefortæller, 
passioneret er nogle af de kvaliteter Søren vil blive husket for. Sommerens 
arbejde som havnemester i Troense havn var han lige så engageret i, som i 
sin dyrlæge gerning. Stilfuld med kaptajnskasket, hvid presset skjorte og 
sorte bukser skridtede han molen af og charmerede, om ikke de mandlige 
tyske sejlerturister så i hvert fald de kvindelige. Sejlerne vendte tilbage år 
efter år til Troense havn og det har Sørens gode service og udstråling haft 
en stor del af æren for. B.la. kunne der bestilles morgenbrød hos Søren, 
som kørte til bageren og nærmest serverede morgenmaden på sengen for 
de taknemmelige sejlere. 
Karmann Ghiaen var også en stor del af Sørens liv. Han købte sin første i 
1961 og den førte ham sammen med hans Grete. Bilen var hans transport 
til sine kunder rundt om på Sydfyn og øerne. Senere i livet fik han igen 
Karmann Ghia, da han i forbindelse med klubbens jubilæumstræf afholdt i 
netop Troense, købte en af bilerne der var til træffet. 
Søren brugte b.la. bilen til at hente morgenbrødet i Svendborg til sejlerne 
og hver aften ved solnedgang, blev flaget på havnen i Troense sænket ned i 
cabrioleten. 
Søren vil været savnet af mange 
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Garagetræf 2022 
 
Sæsonen startes som vanligt med garagetræf 3 steder i landet. På 
Sjælland i Sorø, på Fyn i Årslev og i Jylland i Hasselager.  
Her har du mulighed for hjælp til at servicere din bil, lære lidt nyt 
omkring VW teknik, snakke om den kommende sæson eller bare hygge 
med åndsfæller. Medbring selv f.eks. olie eller andre reservedele, så 
kan vi hjælpes ad med at få det fikset. Øl og pølser til frokost. 

 
 
Tilmelding senest weekenden før! 
 
3. april Jylland – Hasseltoften 58, 8361 Hasselager  

Ole Sørensen - olesco58@msn.com 
 

3. april Sjælland – Elmebjergvej 7, 4180 Sorø 
Henrik Villumsen -  webmaster@karmannghia.dk 
 

3. april Fyn - Gl. Byvej 32B, 5797 Årslev 
Michael Kuehn -  michaelkuehn@outlook.dk  
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En tale til min sølvbrud! 
 
Kæreste Andrea. 
 
Vi har nu været forenet i 25 år og jeg vil derfor gerne sige et par ord, dels 
om min kærlighed til dig og også om nogle af de oplevelser vi har haft 
sammen. 
Det var nu ikke fordi du var nogen skøn tøs da vi mødtes, men ved lidt nye 
dele og ikke mindst spartel blev du noget af det skønneste på 4 hjul. Efter 
alt var lavet, skulle du jo friskes op med nogle farver. En kammerat havde 
10 liter Robinrød lak fra et projekt med en 1967 højtagsrugbrød, som blev 
solgt inden den blev malet og jeg så fik foræret. Nej du var ingen billig dame 
at have bekendtskab med, så lidt gratis var velkomment. Det tog 2 år at få 
malingen færdig og ikke mindst 22000,- kr. Tænk sig, at maleren nægtede 
ar skrive en regning, så noget bevis på du fik maling på dig har jeg stadig 
ikke. 
Planen var nu, jeg skulle have papirer på dig samme dato som de 
oprindelige var afleveret, lidt sjov skulle vi have sammen den første nat… 
Det lykkedes og alt var godt, ja det var til selve papirerne kom!! Du var 
blevet registreret som en Wartburg og jeg var grædefærdig. Det blev rettet, 
men så var datoen selvfølgelig forkert----det var aldrig sket hvis vi var gået 
til borgmesteren. 
Vores første tur skulle være til Hamburg eller nærmere CSP (de fleste 
kender forhåbentlig denne forretning) og Peters 10 års jubilæumstræf. 
Måske en chance at 
tage, når nu du lige 
var samlet helt 
sammen, men du 
klarede den uden 
problemer. Eller 
næsten?? Jeg havde 
fundet en gammel 
1200 motor, mest 
for 
synet/godkendelsens skyld, men den havde ingen varmekasser på. 
Knægten, altså min søn 10 år, syntes ikke det var rart med sådan en lang tur 
i april måned uden varme og brokkede sig i hvert fald til vi nåede færgen, 
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hvor der kunne købes toldfrit slik. Peter (CSP) havde skaffet mig et sæt 
ruder der var grå, mørk grå, som jo også skulle vises frem. Jeg har aldrig set 
sådan et sæt før og siden. Det havde synsmanden i øvrigt heller ikke, men 
da han så der var VW mærke i ruden, sagde han ikke noget. Han havde 
tydeligt sine betænkninger. Jeg syntes nu du er blevet for gammel til at fise 
rundt med solbriller på dag og nat, så disse ruder kan byttes/købes. Nu er 
det mig som har brug for solbrillerne, for du er min solstråle gennem nu 25 
år. 
Vi har været på ture i en hel stribe lande, som reglen til et VW træf, men 
også ferieture og ja, du har da taget præmier med hjem til mig som den 
skønneste Ghia, for mig i hele verden, i hvert fald til det træf vi var til. Det 
første vi gjorde sammen, var at skifte den lille 1200 ud med en 1600cc 
motor. Passer fantastisk til sådan en vogn og vi har nu kørte en del mere 
end 100000 km sammen. Der skete så det, at lydpotten blev dårlig, så en ny 
skulle til. Da økonomien måske ikke helt var til at købe en ny af ordentlig 
kvalitet, tænkte jeg, så tager jeg blot den fra min gamle boblemotor. Øv, 
den passede bare ikke, så hvorfor ikke tage hele motoren og sætte i? 
Motoren som er 2017cc (slaglængde 78,4 x boring 90,5), 141 hk, passer jo 
fint til du kunne blive en rigtig sportsvogn. Du fik samtidig 2 tvillinger, altså 
bare pigenavnene, for karburatorerne hedder 48 IDA (udtales et bogstav af 
gangen) og den passer om mulig endnu bedre end en 1600cc motor og 
lyder som en jetjager. Jeg kan ikke lade være med at grine af netop det, du 
husker nok i Skotland, ikke? Der var ham Tyskeren som havde en motor på 
140 hk og pralede en del med det og så kunne jeg ikke lade være med at 
fortælle alle og enhver, at jeg havde 141 hk. At han så havde problemer 
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med at starte motoren og du selvfølgelig sprang i gang, var blot endnu en 
glæde du gav mig og måske nok ydmygede Tyskeren. Inden du blev 
opgraderet til ”ægte” sportsvogn, fik du selvfølgelig et sæt skivebremser på, 
af typen som CSP sælger. Hermed de varmeste anbefalinger for hans 
fremragende produkt. I moderne trafik virker de perfekt og kan monteres i 
en indkørsel, hvis man ikke har andre muligheder. 
 
Nu siges det ofte, at det er fra fulde folk og børn man skal hører sandheden, 
så her er 2 historier fra nogle af vores ture: Det var på vejen hjem fra et 
folkevognstræf/race nord for Oslo (Gardermoen). Klokken var blevet ret 
sent, midnat, så efter en hel dag udendørs og nogle hundrede kilometer 
sydover, så blev jeg alligevel for træt til at kører længere, syntes jeg. Det var 
lige ved Göteborg og jeg fandt en tankstation, som jeg håbede kunne 
hjælpe mig med at finde et hotelværelse. De kendte selvfølgelig ikke noget 
og jeg gik ud til min kære robinrøde lækkerbisken. Der kom så en herre, han 
dinglede lidt (citat Olsen banden; det var en Svensker eller også var han 
bare almindelig fuld) og stoppede ved min vogn og sagde følgende, ”hvilken 
vakre vagn, at vaske den må være som at elske med en kvinde”! Så gik han 
igen og jeg stod der med åben mund og prøvede at fordøje hans udtalelse. 
Ja du havde nok lidt røde forskærme efter udtalelsen, hvilket jo er helt 
rigtigt. Jeg måtte finde et sted at hvile og prøvede at lægge mig på 
bagsædet. Jeg kan kun sige, det er ikke lykken. 

 
Om muligt er historien fra børnene endnu bedre. Min bror var ansat i en 
virksomhed, hvor de solgte blandt andet reservedele mest til Engelske ting 
og sager. Der var et jubilæum og nogle gutter var inviteret med deres 
Ferrari´er, så man kunne få en tur rundt om i området. Jeg har det svært 
med sådanne folk med spidse sko og stramme bukser, ikke mindst med 
Ferrari nøglering viftende i hånden. Jeg skulle have min brors yngste datter 
med, som vel var 4-5 år. Ja for pokker, hun var stolt af at kører i en Karmann 
Ghia og var vel nærmest som man siger, ikke til at skyde igennem. Vi havde 
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været der i kort tid, da en af de utallige kontordamer spurgte Lisa, som hun 
hedder, om hun ikke skulle ud at have en tur i en Ferrari? Hun stillede sig 
nærmest foran forsamlingen og bekendt gjorde, ”min onkel har en Karmann 
Ghia og det er den jeg kører i”! Så var den forhandling lukket og hun kørte 
ikke en meter i en af disse såkaldte Ferrari´er. Hold nu helt k… hvor var det 
en oplevelse vi 2 kunne leve med i nærmest evig tid. 
 
Som man kan forstå, har vi utallige oplevelser sammen, ja selv da jeg mødte 
nok verdens dejligste pige (undskyld, hvis nogle damer føler sig stødt) var 
du der eller den gang en gren faldt ned i en af IDA´erne, (ja det var en gren, 
men den var måske ikke så stor som det lyder) og blokerede spjældet i 
halvåben tilstand, ja sikke en start vi fik og en lyd som selv det bedste 
stykke klassiske musik ikke kan gøre efter. Du fik også en på ”sinkadusen” 
da vi ramte et rådyr, men du blev god igen! Du er nu begyndt at vise tegn 
på du har været i gang i 25 år, et par rustbobler er kommet frem, 
dørhængslerne er nu også slidt og motoren skal have lidt nye dele. Det 
betyder jeg har valgt, jeg vil sælge dig videre, men altså først når vi har 
været sammen i endnu 25 år, det vil sige i 2047. Jeg har dog tilbudt 
knægten han kunne få dig at trille lidt med, men han vil have en boble. 
Hvad han ikke ved er, at den dag jeg ikke er mere, så står du i garagen til 
ham og så kan i leve lykkeligt til jeres dages ende og jeg kan drille knægten 
endnu engang………. Hvor er livet dog herligt! 
 
Kim 
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Bornholm 
 
Som bekendt går årets store tur til Bornholm i Kr. himmelfartsferien 
Vi arbejder på højtryk med programmet for fredag og lørdag, rammen er på 
plads men enkelte dele mangler at blive bekræftet. Vi arbejder på en 
nordlig og en sydlig rute, hvilken en tur vi tager hvornår er stadig åben.  
 
Den nordlige tur: Vi besøger 
Østerlars, Gudhjem, Allinge, 
Hammershus, Hammer Knude mm. 
Vi spiser frokost i Gudhjem og at 
når vi når til Hammer så er der fri 
leg resten af dagen og at vi mødes 
på hotellet til aftensmad. Planen er 
at klubben giver middagen og at 
man selv køber drikkevarerne.  
 
Den sydlige tur går til Dueodde, 
Snogebæk, Nexø og Svaneke. 
Planen at vi spiser frokost i Nexø 
hvorefter at vi åbner 
eftermiddagen for individuelle 
planer hvor man kan besøge de 
steder som man har lyst til og til 
sidst mødes i Svaneke på Svaneke 
Bryghus til middag (for egen regning).  
 
Hotellet er udsolgt nu men det er stadigt muligt at deltage. Book din 
overnatning et andet sted og deltag i køreturene som det passer dig. 
Hvis du deltager, men ikke har givet besked, så kontakt venligst Henrik på 
4099 4771 således at vi har styr på reservationer, bordbestillinger m.m. Vi 
er pt 12 biler som deltager i turen. 
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Portræt af Knud Rasmussen 
 
Korsør: Vi var til træf i Korsør lige efter vi var flyttet til Odense. Der spurgte 
jeg mig frem til en VW-mand på Fyn og det var der. 
 Knud ville gerne hjælpe hvis jeg havde problemer med bilen. 
 
Blændede: Medlemmerne sagde, at vi kørte med langt lys og blændede. 
Knud demonstrerede ved vores første garagemøde, at problemet lå i rattet 
– og det gjorde det.   
 
Rap om kap: Står der på Knuds visitkort der viser en gul glad and. 
Rap om Kap Fyn er frivillige mennesker der arbejder via bl.a. det årlige 
plastic andeløb i vand, (Odense Å) for at samle ubeskåret ind til forskning i 
sklerose (oprindelig Rubberduck Race fra Canada) 
jeg blev for mange år siden ramt af sklerose der var så hård at jeg næsten 
ikke kunne gå - men medicinen har hjulpet til at jeg kan føre et normalt liv. 
Det blev besluttet dengang, at der i kørekortet fremover skal stå, at jeg kun 
må køre med aut. gear. Derfor er der også aut. gear i vores Karmann der 
nok ikke er den lykkeligste kombination. Gearet virker med en blanding af 
vakuum og olietryk 
 Fidusen er at skifte ved lave omdrejninger. 
 
Knudepunkter: Knud Rasmussen – fødested Odense – alder 70 – gift med 
Pia – uddannet mekaniker -2 børn – Broholmvej 85, Broby 5672.   
 
Liv med biler: Er du på værkstedet hver dag? Som du kan se, har jeg ikke et 
lukket værksted og er nu i gang med at renovere en blok til Birger og som 
det fremgår af fotoet skal der gøres en del. Jeg er uddannet på SMC og 
færdig som mekaniker som 21-årig. 
Saab i Broby var efter mig og der blev jeg værkfører i 4 år til de lukkede. 
Resten har været SMC. 
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2 karburatorer: Har du eftermonteret 
2 karburatorer med stang imellem og 
fået motoren til at gå ordentligt? Nej, 
jeg har ikke beskæftiget mig med 
tuning så det vil jeg ikke love. VW 
1600 type 3 og Karmann 34 har fra 
fødslen 2 karburatorer   
og de går fint. 
 
Karmann: Hvordan fik du interessen? 
Da jeg blev pensionist, lovede jeg Pia 
ikke at købe en gammel bil og skrue 
på – men det holdt ikke helt. 
På Fredericiamessen så vi på en MGB 
men måtte ikke prøve den. 
Ved søgning på nettet efter biler med 
aut. gear fandt jeg oveni alle 
amerikanerbilerne en Karmann fra Kadow – det blev den. 
  
VW contra tilsvarende biler: Hvad siger du til min påstand om, at VW til alle 
tider sammenlignet med andre biler i samme prisklasse, altid har været for 
dyre og for ringe udstyret og bestemt ikke bedre - hvad er det så der sætter 
folks normale dømmekraft ud af spillet – for de køber jo en VW igen? Det er 
nok fordi den er enkel, solid, holder prisen og de er bestemt ikke dårligere 
end andre biler 
 
Blev konceptet stjålet fra Tjekkoslovakiet? Jeg var til rundvisning på Ole 
Sommers bilmuseum i Lyngby med særudstilling af Tatra. En af 
medlemmerne fortalte at konceptet til boblen blev udviklet på Tatra 
fabrikken. 
Dengang var der få bilingeniører i Europa, så man gik i lære hos hinanden og 
en tysk ingeniør der var udlånt til fabrikken, tog de næsten færdige 
tegninger med hjem. 
Tatra 77 fra 1934 var den første serieproducerede aerodynamiske 
designede bil (se buet front) 
Jeg kender ikke historien, men det er en kendsgerning at man ”låner” fra 
hinanden. 
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Karmann træf på Fyn: Pia & Knud er nogle af de faste medlemmer sammen 
med Sandra & Michael, Helle & Flemming, Hanne & Bjarne, Kristjan når vi 
mødes til havnetræf. i Kerteminde og Fåborg.   
 
Haven: Der er flot - er det Pias ? Nej det hårde arbejde er mit for min kone 
var ude for et alvorligt biluheld, det man i dag vil kalde piskesmæld og det 
gik ud over ryggen. 
 
Knud: Er sagde- gænger med glimt i brillerne, der kan sin VW og sin Rap-
sody når Fyn er fin. 
 

Af Niels K  
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Gavnø 

 
 
SØNDAG DEN 12. JUNI 
 
Der er åbnet for tilmeldingen til Gavnø Classic Autojumble. Fra klubben side 
planlægger vi det sædvanlige fælles frokostbord som jo plejer at trække lidt 
misundelige blikke fra de andre gæster. 
Du skal selv tilmelde dig på Gavnoe.dk – samt evt. til Henrik som forsøger at 
koordinere frokosten. Har du ikke deltaget før så er konceptet at alle 
medbringer en lille ret til frokost som vi alle deler. Det er naturligvis frivilligt 
at deltage i fælles frokost men det plejer at være meget hyggeligt. 
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Har veteranerne en fremtid – af Bjarne Gregersen 
 
Af og til er det på sin plads at fundere over tingene. 
F.eks. om fremtiden. Her skal det være om vore Karmann Ghia’er. Hvilken 
fremtid har disse osende  veteraner fra benzinens storhedstid? 
Altså her i nu- og fremtiden, hvor begrænsningerne i CO2-udledningen er 
på agendaen her og der og allevegne. Hvor eldrevne automobiler er de 
politiske korrekte at lade sig transportere i. Og som der bliver flere og flere 
af. 
Det kan ende med, at benzindrevne biler kun må køre på begrænsede 
områder i en kort tidsperiode og  med tildeling af ganske få liter benzin. Kun 
med det formål at vise befolkningen, hvordan det var i gamle dage. Sådan i 
stil med, når der pløjes med heste for at levendegøre   landbruget  i hine 
tider. 
Benzindrevne biler bliver kun at betragte som noget, der hører 
kulturhistorien til. De bliver rene museumsgenstande. 
Det er det på en måde allerede sket i Berlin. Her er der forbud mod osende 
diesel- og andre køretøjer. Blandt disse er Trabanter. Det er en stor 
attraktion at blive kørt rundt til seværdigheder i den tyske hovedstad i disse 
DDR biler. Der lød protester over, at trabierne blev ramt af kørselsforbud. 

Bystyret bøjede sig med henvisning til, at Trabant repræsenterer et stykke 
kulturhistorie. 
Lige nu er der vel ingen grund til panik og sætte veteranen til salg, mens 
den endnu er noget værd og kan køre frit rundt overalt. 
Sæson 2022 kan såmænd blive hård nok. Se bare på den fart benzinprisen 
har på - op og op. Og en KARMANN Ghia er jo ikke kendt for at være en bil, 
der kører langt på literen. Til gengæld er den morsom at rulle rundt i.. 
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Hvordan er dine dæk? 
 
Da jeg sidste år ville skifte mine dæk, ikke på grund af nedslidning, for der 
var pænt med mønster på, men fordi jeg havde fået nye flotte dæk med 
hvid side (den smalle) det er jo en smags sag. 
Jeg havde fået lov selv at skifte dem ved en flink mekaniker i Fangel. 
Jeg kom tilfældigt til at se på det ene dæk, der var to dybe revner på ca. 2 
cm længde nede i mønsteret, umuligt at se ved et helt almindeligt syn på 
dækket. Det kunne godt skabe en farlig situation, hvis der var sket noget 
med høj fart. 
Nå men jeg tænkte, at mine dæk jo var nye da jeg købte bilen i 2010, så de 
var 11 år gamle. 
Vores gamle biler kører jo ikke så mange kilometer, så dækkene når ikke at 
blive slidt op. 
Derimod rådner gummiet, så det er vigtigt at tjekke dækket for eventuelle 
revner eller kærring. Og er dækket mere end 8 år, så er det måske tid til 
nye. 
God køresommer. Håber vi alle ses i løbet af sommeren. 
 
/ Knud 
 

 
Billedet er indsat som illustration og er ikke Knuds dæk. 
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Forrige år var det 75 år siden at de 
amerikanske tropper befriede 

Volkswagen fabrikken og slaverne i 
Tyskland  

 

 

 

 

Historien om 2 store profiler. Den ene behøver ingen 
introduktion og ham kunne vi have været foruden i 
verdenshistorien – Adolf Hitler.  

 

 

 

 

Den anden er måske for mange mindre kendt og han 
behøves introduktion -  Ivan Hirst. 

                                                                                                           

 

Der er en lang historie og mange mennesker er direkte eller indirekte 
involveret og frivilligt eller ikke, men for dem alle blev det en del af deres 
liv.I 1934 blev Adolf Hitler involveret i produktionen af Volkswagen. Han 
ville at man skulle bygge en standard bil, som kunne transportere 2 voksne 
og 3 børn, og kunne opnå en fart af 100km/t. Hans ide var at alle tyskere 
skulle have mulighed for at købe en bil. Det skulle være ”folkets bil”.  
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Prisen på bilen endte med at blive højere end hvad Hitler havde ønsket sig. 
Derfor valgte Hitler at bygge en statsejet fabrik og brugte Ferdinand 
Porsches design til den nye bil. Fabrikken var klar i maj 1938 og straks efter 
var en prototype klar og blev kaldet ”Kraft durch Freude” (Kdf-Wagen) eller 
let oversat til dansk ”Styrke gennem glæde”.  

 

Fabrikken nåede 
dog kun at bygge 
et fåtal biler inden 
krigen brød ud i 
1939. En bil, en 
type 1 cabriolet, 
blev givet som 
gave til Hitler på 
hans 55-års 
fødselsdag. 

 

I stedet for at bygge den tiltænkte type 1 bil, endte man med at bygge 
Kübelwagen, et militært køretøj, som nazisterne brugte under krigen. I 1944 
blev store dele af fabrikken sønderbombet, men det var dog lykkedes at 
producere i alt 66.285 køretøjer. 

 
I 2020 var det 75 
år siden (den 11. 
april, 1945), at de 
amerikanske 
styrker befriede 
den tyske 
Volkswagen 
fabrik.  
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De landkort som amerikanerne anvendte, viste ikke engang byen, eller 
fabrikkens eksistens. Det var en mindre by kaldet ”Stadt des KdF-Wagens 
bei Fallersleben” (Kdf Bil-byen ved Fallersleben).   

 

Da amerikanerne invaderede byen og Volkswagen fabrikken, stod det klart, 
at mange af arbejderne i produktionen var tvangsarbejdere (slaver). Man 
regner med at der var omkring 20.000, som arbejdede for Volkswagen, 
hvoraf 5.000 kom fra koncentrationslejre. Man havde rejst til Auschwitz for 
at finde dygtige arbejdere fra metalindustrien. Mange af disse var jøder fra 
Ungarn, men der var også mange krigsfanger fra Sovjet Unionen, 
hovedsagelig Ukraine samt deporterede og fordrevne personer fra 
europæiske lande under tysk besættelse.  

 

Da de allierede tropper ankom til den bombede fabrik, var der 50 
komplette Kübelwagens klar til afsendelse. Amerikanerne tog dem og 
brugte dem. De kaldte dem Volkswagen Jeeps. Kort tid efter at 
amerikanerne havde overtaget fabrikken, blev tvangsarbejderne sendt 
hjem til deres respektive lande i godsvogne. 

I de følgende 8 uger, tog amerikanerne banebrydende beslutninger for 
fremtidens folk, byen og fabrikken. Den korte, men meget betydningsfulde 
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tid som de amerikanske militær var i byen, fik de lagt grundlaget for 
demokrati, frihed og genopbygning af regionen. 

Amerikanerne indførte også en demokratisk struktur for byen. På det første 
møde, fik man ændret navnet på byen til Wolfburg, som vi kender den i 
dag. De tog navnet fra det gamle historiske slot, Wolfsburg slot, som første 
gang nævnes i historiebøgerne i 1302.   

Kort tid efter at amerikanerne havde overtaget Volkswagen fabrikken fik de 
også startet produktionen igen. Fabrikken havde da 200 arbejdere og de 
skulle fortsætte produktionen af Kübelwagen. Det blev til 133 biler. Disse 
køretøjer markerede genoptagelsen af produktionen og det blev starten på 
at ændre produktionen fra militær til civil bilproduktion. 

Da briterne i juni 1945 overtog området, tog de også ansvaret for byen og 
Volkswagen fabrikken. Deres betingelse var at der skulle bygges en 
serieproduktion af  Volkswagen Type 1, (Boblen) og den skulle starte lige 
efter julen 1945. 

Det blev enden på den mindre heldige og mørke side af 
Volkswagen historie. 
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Nu startede historien på ny - en fantastisk historie om et globalt firma som 
byggede innovative biler for mange mennesker.  

Fabrikken blev nu kontrolleret af de britiske styrker. 10 måneder senere i 
oktober 1946 blev nummer 10.000 af ”boblen” bygget.  

 

Fra 1948 blev 
Volkswagen et 
symbol og 
økonomisk 
fremgang for 
Vesttyskland. 
Derefter det gik det 
så hurtigt, at man i 
1955 havde bygget 
1 million af type 1. 

  

Hitler byggede Volkswagen fabrikken, og som Shu-Bi-Dua sang, så var det 
”Hitler som fik ideen” og ”folket sagde Heil og styrtede ud på fronten - men 
der var sket en fejl for der stod sgu ingen folkevogn”! 
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Den kilometer lange sønderbombede fabrik, ville aldrig have overlevet, hvis 
ikke det havde været for en person - Ivan Hirst.  

Hirst var officer i den Britiske hær. Det var ham der var ansvarlig for at for 
at få Volkswagen fabrikken op at køre igen efter at den amerikanske hær 
havde forladt området og overladt det til briterne. Uden hans indsats, 
havde det nok ikke lykkedes at kunne levere drømmen om en ”bil for 
folket”.  

Hirst var født i 1916 i Saddleworth (tæt ved Manchester) i England. Han 
studerede på universitetet i Manchester. Hans interesse var biler og han 
blev senere involveret i servicere tankvogne, mens han var i det britiske 
militær. Han havde været ved fronten og var blevet evakueret fra Dunkirk i 
1940. Senere vendte han tilbage til krigen og fik ansvaret for et 
reparationsværksted for tankvogne i Brussel. I 1945 blev han så flyttet til 
Wolfburg. Frem til krigens ende havde fabrikken også lavet bomber og 
komfurer til soldaterne på øst fronten. Da Hirst ankom, var arbejderne der 
stadig, men de havde intet at lave. På sit egen initiativ brugte han fabrikken 
til at servicere tankvogne, som han jo havde viden om.  

En af Kübelvognene, som var sendt tilbage til fabrikken til service, stod 
efterladt og komplet, på den ellers bombede fabrik. Hirst fik bilen malet 
grøn og vist til den britiske styrkers hovedkvarter. Hæren havde ikke nok af 
lette køretøjer, så det lykkedes Hirst, sammen med en anden officer 
Michael McEvoy, at overtalte dem til at sende en ordre på 20.000 biler, som 
skulle bruges til de lokale britiske tropper og befalingsmænd. Uden dette 
tiltag, havde man sikkert solgt alt udstyr og Volkswagen ville være 
forsvundet for altid.  

På det tidspunkt var det svært at finde råvarer, men han lykkedes at holde 
fabrikken op at køre. Året efter, i 1946, var der 8.000 arbejdere og man 
producerede ca. 1.000 biler om måneden.  

I marts 1948 tilbød briterne Volkswagen gratis til Ford. Henry Ford II, rejste 
til Vesttyskland for at forhandle. Foruden Hirst var Heinrich Nordhoff også 
til stede samt Ernest Breech, bestyrelsesformand for Ford. Henry Ford II 
kiggede på Breech for at høre hans mening, og Breech sagde, "Mr. Ford, jeg 



 
 
 
 

24 
 

tror ikke, at det, vi får tilbudt her, er en noget værd!" Ford takkede nej tak 
til tilbuddet og efterlod Volkswagen til at genopbygge sig selv. 

I 1949 hjalp Hirst med at få rekrutteret Heinrich Nordhoff til at overtage 
Volkswagen. Heinrich styrede derefter, med sikker hånd, Volkswagen frem 
til 1968. Nordhoff har senere sagt, at en af de ironiske vittigheder, som 
historien har skabt, er at, ”Det var besættelsesmagten, der bragte Hitlers 
drøm til virkelighed”. 

Skæbnens ironi har været, at mens den britiske bilindustri efter 1945 har 
været vækstmæssigt nedadgående, mens den tyske har øget år efter år.  

Sir William Rootes, som længe var ansvarlig for den britiske bilindustri, 
udtrykte sig til Hirst, at Volkswagen fabrikken ville forsvinde indenfor 2 år – 
også han så ingen fremtid i den. Han kom med flere meget interessante 
udsagn som vi senere kun kan grine af:   

 ”Folkevognen opfylder ikke det grundlæggende tekniske krav til en bil” 

 ”Den er ret u-attraktivt for den gennemsnitlige bilkøber, den er for grim og 
for støjende”  

 ”Hvis du tror, du kan bygge biler på dette sted, er du et fjols af en ung 
mand” 

Med fakta på hånden, kan man jo undre sig over hvad Sir Rootes egentlig 
har tænkt, specielt bagefter. Han døde i 1964 og har jo set udviklingen. Han 
har sikkert prøvet at æde sine ord mange gange.  

Som Hirst senere udtrykte sig ”det var ingen perfekt bil – men på den tid var 
det en forbandet god lille bil” 

Efter at Ivan Hirst forlod Volkswagen arbejdede han for en Organisation for 
økonomisk samarbejde og udvikling i Paris. Han gik på pension i 1975 og 
døde i år 2000, 84 år gammel. 

af Claus Møller 
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KLUB-KALENDER forår 2022 
 
SE OGSÅ KALENDER PÅ HJEMMESIDEN SOM LØBENDE VIL BLIVE OPDATERET MED 
DIV. ARRANGEMENTER OG INVITATIONER.  
 

    Søndag d. 3. april - Garagetræf 
Opstart af sæsonen med værkstedstræf i Hasselager ved Århus. 
Tilmelding til Ole   
 

    Søndag d. 3. april - Garagetræf 
Opstart af sæsonen med værkstedstræf i Sorø. 
Tilmelding til Henrik 
 

    Søndag d. 3. april - Garagetræf 
Opstart af sæsonen med værkstedstræf i Årslev på Fyn. 
Tilmelding til Michael 
 

    Lørdag d. 23.  april - Generalforsamling 
Indkaldelse inde i bladet 
 

   7. maj – Jesperhus Blomsterpark  
Der plejer at være et par stykker fra klubben som deltager. Koordiner evt via 
Facebook 
 

   26. – 29. maj – Kr. himmelfart køretur  
Turen går til Bornholm 
 

   12. juni – Gavnø Classic Autojumble  
Det traditionelle træf på Gavnø slot, læs mere på https://www.gavnoe.dk 
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Udenlandske træf 
 
Her har vi forsøgt at samle de kendte udenlandske træf. Man står selv for 
tilmelding m.m. hos arrangørerne. Se flere detaljer på hjemmesiden. 
 
 
 
 

  1. Maj- Mai Käfertreffen, Hanover. 
Stumpemarked i Hanover, et af de største markeder med for luftkølet. Læs 
mere på https://maikaefertreffen.de 
 
 

  24. – 26. Juni - Hessisch Oldendorf. 
HO21, er et VW træf, som afholdes hvert 4. år. Byen er spærret af for indkørsel 
af andet end VW biler fra før 1968. 
Træffet er allerede udsolgt for deltagende biler, men man kan godt komme ind 
og se bilerne, som holder opdelt i gader med busser, bobler, Hebmüller, 
Karmann Ghia, prototyper, osv. www.uraltkaefer.de 
 
 

    24 – 26. Juni – KGOC International. 
Det årlige internationale træf i Storbritannien afholdes i Cornwall området. 
Hold øje med vores hjemmeside eller Facebook for flere detaljer. 
 
 

  26. – 28. august. Træf i Vallonien, Belgien 
Hold øje med vores hjemmeside eller Facebook for flere detaljer. 
 
 
Covid-19 situationen vil sikkert være årsag til ændringer i kalenderen i 
2022 så sørg for at holde dig opdateret hos de respektive arrangører! 
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